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sagde ja, da jeg blev 
spurgt om at træde ind 
i forbundsstyrelsen. 
Portræt af det nye sty
relsesmedlem.
Side 3

20 års arbejde 
med firmaidræt
- og stadig lyst til mere.
- Portræt af Henning 
Nielsen, forh. styrel
sesmedlem.
Side 4-6

Idræt i 
dagtimerne
Debatten, der aldrig 
kom.
Side 8-9

Hjemmebane
skydning 
under udvikling
Side 10-11

Fire sider 
om motions
gymnastik

ItWRfKFt

I » M lj ■****< HH

™ K ØS SS 44

Motionsgymnastikken 
vinder indpas
Flere nye aktiviteter er under kraftig udvikling indenfor Dansk Firmaidrætsforbund. 
Nævnes kan familiesvømning, dart og som det kan læses i dette nummer: Motionsgym
nastik.
FIRMAIDRÆT bringer en reportage fra Horsens Firma Idræt, hvor et af de vigtigste 
elementer er at man som deltager selv sætter grænsen for, hvor meget man vil lægge i 
de øvelser, der arbejdes med. Motionsgymnatikken i Horsens Firma Idræt er ikke rettet 
mod opvisning, men hviler alene på at få rørt musklerne.
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Det ville være spændende, om der blev anvendt nye registreringsformer indenfor 
Dansk Firmaidrætsforbund. Registreringsformer, der betød, at vi fik medregnet alle 
som dyrker firma- og familieidræt, arrangeret af ledere fra firmaidrætten.
Man kan naturoligvis spørge om, om vi ikke registrerer alle i dag, og hertil er kun at 
svare: - Det gør vi ikke.

Vi registrerer kun de personer, som er med i trænings- og turneringstimerne, arrange
ret af en bysammenslutning. Det vil sige, at der er aktivitetsområder, hvor firmaidræt 
dyrkes for fuld udblæsning, uden at dette tæller med, hvilket det naturligvis burde.
To områder skal fremhæves, fordi jeg mener fremtiden vil vise, at netop disse to 
områder er særdeles vigtige.

Det ene område er:
Motionskampagne.
Nævnes kan cykel- og løbekampagnerne. Deltagerne her bør benævnes AKTIVITET
SPERSONER, idet det her ikke er nødvendigt med medlemskab af firmaidrætten. Mit 
tip er, at vi »mister« ca. 50.000 aktivitetspersoner.

Det andet område er:
Interne aktiviteter i firmaidræstklubben.
Flere vil måske betragte dette område som uinteressant, men artikler her i FIRMA
IDRÆT har afsløret, at der findes firmaidrætsklubber, der har sit højeste aktivitetsni
veau udelukkende i firmaklubregi og altså ikke i bysammenslutningen.

Som eksempler på aktiviteter i firmaidrætsklubben kan nævnes diverse idrætsturnerin
ger, mesterskaber, weekend-stævner, idrætsdage m.m. og typisk gælder det flere 
steder, at familien deltager.

Forskellen i de interne aktiviteter i firmaidrætsklubben og så alle andre firmaidrætsak
tiviteter er den simple, at arrangørerne i firmaidrætsklubben kaldes firmaidrætsledere 
på klubplan, hvis aktiviteter udenfor trænings- og turneringstimerne man ikke registre
rer. De øvrige områder benævnes firmaidrætsledere på byplan eller firmaidrætsledere på 
landsplan. Sidstnævntes aktiviterer registreres heller ikke.

Konklusionen på dette er for mig at se, at forskellen er ens og det hele er firmaidræt, 
alt i regi af Dansk Firmaidræstsforbund. Derfor bør det hele også registreres, så det 
kan anvendes. Men anvendes til hvad?

Her er mit svar: - Inden for et til to år skal idrættens organisationer til at forhandle nye 
fordelingsnøgler vedr. tipspengene og til den tid vil det være nødvendigt med gennem
sigtige og veldokumenterede medlems- og aktivitetstal.

Da tiden hertil er kort, er der kun en vej at gå, og det er tilbage i de arkiver, man har 
liggende på forbundskontoret eller til udvalgene og sektionerne og herudfra få lavet 
statistikker, der er væsentlig bedre end dem, man har i øjeblikket. Det vidner artiklen 
om hjemmebaneskydning i dette nummer om.

Når dette forhold er bragt på plads, og alle ledere fra klubregi over bysammenslutnin
ger til ledere på landsplan fremover udfører deres lille andel heri, så får vi tal på bordet 
som beviser at vi efterlever vor formålsparagrag som siyder:
- Forbundets formål er gennem arbejdspladsen og familien at stimulere interessen for 
samvær, idræt og motion.

Finn Hagedorn, 
markedskonsulent og redaktør.
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Det var Ingrid som sagde ja
Det nye medlem a f Dansk Firmaidrætsforbunds øverste ledelse, Kristian 
Hansen fra Grindsted Firma Idræt, sagde i første omgang nej til hen
vendelsen om at træde ind i styrelsen.
Men hans kone Ingrid sagde til gengæld: - Hvis du har lyst, Kristian, så 
sig ja. Hermed var sagen klar, og FIRM AIDRÆ T har i den anledning 
haft en samtale med ham.

Tekst og foto: Finn Hagedorn

©

Kristian Hansen, Grindsted Firma Idræt, nyvalgt medlem af 
forbundsstyrelsen.

- Når man siger ja til sådan 
en opgave, skal der være 
afklarede forhold på 
hjemmefronten. Derfor 
talte Ingrid og jeg også om 
det, efter henvendelse fra 
forbundsformand Tage 
Carlsen, fortæller Kristian 
Hansen, der aldrig tidlige
re har tænkt på, at han en 
dag skulle være med i sty
relsen. Videre siger han:
- Tage Carlsen er vestjyde 
ligesom jeg, og jeg glem
mer ikke hans lunefulde 
hentydning i telefonen, 
den dag, han ringede, hvor 
han bl.a. sagde: - Du kan 
jo da også spørge Ingrid, 
hvad hun synes ...
20 år med firmaidræt
Kristian Hansen har været 
med i Grindsted Firma 
Idræt i 20 af de 22 år, 
sammenslutningen har 
eksisteret. Han blev valgt 
som kasserer, første gang 
han mødte frem på repræ
sentantskabsmødet. Det 
var i 1966.
Kassererposten varetog 
han i syv år, og herefter er 
det foreløbig blevet til 13 
år som formand for sam
menslutningen. En funk
tion han beholder, for som 
han selv siger:
- Det kører så godt her i 
Grindsted. Vi holder 
f. eks. kun to bestyrelses
møder om året, men så 
skal det også med, at vi 
har en lederstab, hvor de 
fleste har været med i 
mere end 10 år. Det bety
der, at meget arbejde kla
res uden de store møde
sammenkomster.
Grindsted Firma Idræt er 
mest kendt for at arbejde 
med familieidræt. En akti
vitetsform, man har succes 
med, og naturligvis ligger 
det Kriatian Hansen

stærkt på sinde at søge 
dette videreført i sit arbej
de for forbundet. Derfor 
er han også blevet udpeget 
til at være styrelsens re
præsentant i forbundets 
Aktivitetsudvalg.
- Der, hvor det er nemmest 
for sammenslutningerne at 
gå i gang med nye aktivite
ter, er ved at deltage i de 
motionskampagner, for
bundets Aktivitetsudvalg 
tilrettelægger og tilbyder.

Styrker profilen
Der har i forbundet som
me tider været talt om at

»vi mister vor profil« ved 
at gøre for meget for de 
alternative idrætter, f.eks. 
familieidrætten. Men det 
mener Kristian Hansen 
ikke. Han siger:
- Det hedder Dansk Firma
idrætsforbund, og det skal 
det blive ved med. Men 
ved at udbygge vort aktivi
tetsprogram til medlems
kredsen, opnår vi kun, at 
flere fra firmaidrætsklub
berne får lyst til at være 
med, så alt andet lige, vil 
det styrke vor profil, i ste
det for at svække den. 
Forstået på den måde, at 
vi bliver kendte for andet

end at spille fodbold, bad
minton m.m.
- En af de måder, hvorpå 
vi kan sikre, at dette sker, 
er gennem den investe
ringspolitik, som finder 
sted i øjeblikket, nemlig 
ved at forbundets udvalg 
har tilstrækkelig med pen
ge til at kunne udvikle nye 
og interessante tilbud, som 
så sammenslutninger lo
kalt kan få glæde af.
Her må jeg sige, at jeg var 
en lille smule skuffet på 
vort seneste repræsentant
skabsmøde i forbundet, da 
jeg konstaterede, at nogle 
repræsentanter ønskede 
penge fra Aktivitetsudval
gets budget overført til ud
lodning til sammenslutnin
gerne.
Man skal være klar over, 
at de penge, Aktivitetsud
valget har, anvendes til 
kampagnematerialer, som 
betyder sparede udgifter 
for de sammenslutninger, 
der deltager. Samtidigt er 
pengene også at betragte 
som en investering i frem
tiden, idet der ofte er tale 
om helt nye kampagner. 
Og hvad der heller ikke er 
uvæsentligt, tilføjer Kri
stian Hansen, er, at man 
gennem denne form for 
kampagnevirksomhed ofte 
kan tilbyde gratis deltagel
se, og det må jo siges at 
være flot i dagens Dan
mark.
Der er altså ingen tvivl 
om, hvor den 49-årige 
skolelærer fra Grindsted 
står - og han står solidt. Et 
forhold, der i 1985 med
virkede til, at han, for sit 
engagement indenfor fir
maidrætten, modtog for
bundets højeste hædersbe
visning, nemlig A. Ager
bæks ærespokal.
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Efter 20 år i firmaidrætten:

Han har stadig lyst
til at være firmaidrætsleder
Tekst og foto: Finn Hagedorn
Henning Nielsen er en bemærkelsesværdig person indenfor firmaidrætten. Han er ikke lige typen 
på selv at dyrke idræt, og de, som ikke kender ham, vurderer ham heller ikke til overhovedet at 
ville interessere sig fo r  noget sådant. Men sådan er det bare ikke fo r  Henning Nielsen. Firma- 
idræt står ham nær og fylder hele hans fritid. I  over 20 år har han været med i Viborg 
Firmaidræt og samtidigt blev det til 14 år i forbundets styrelse. Henning Nielsen modtog ved 
repræsentantskabsmødet i november sidste år forbundets højeste hædersbevisning: A . Agerbæks 
ærespokal.

- Det er et stort arbejde at sidde i styrelsen, når det skal klares som frivillig leder. En tidshorisont 
på 8-12 år er passende at være med. Herigennem sikres en god kontinuitet i arbejdet, udtaler 
Henning Nielsen.

Tage Carlsen, formand for 
Dansk Firmaidrætsfor
bund sagde i sin tale ved 
pokaloverrækkelsen bl.a.:
- Der er flere ting Henning 
Nielsen er kendt for. Dels 
at han overkommer mere 
end de fleste og altid er 
klar til at hjælpe til. Også 
på områder, der ikke 
umiddelbart ligger tæt på 
det, han er valgt til.
En åben indstilling og altid 
beredt til samarbejde, der 
aldrig bærer præg af at 
opnå en personlig gevinst. 
Henning Nielsen arbejder 
for helheden.
Lokalt er han kendt for 
ikke at have forstand på 
idræt - rent teknisk - altså 
hvordan man udfører en 
disciplin, men via sine or
ganisatoriske evner, mag
ter han store løsninger på, 
hvorledes man afvikler 
turneringer, tilrettelægger 
og igangsætter nye aktivi
teter.
Tage Carlsen sluttede sin 
tale med følgende: - Ende
ligt skal det også nævnes, 
at der er en enkelt ting, 
mange ikke kender Hen
ning Nielsen for, men det 
bør naturligvis også med. 
Det er, at han i sin iver for 
arbejdet med firmaidræt
ten næsten konstant glem
mer sine dagsordener og 
andre papirer til møderne. 
Ja, ind imellem glemmer 
han helt at komme til mø
derne - møder han selv har 
indkaldt til.
Med disse ord overrakte 
Tage Carlsen en meget be
væget Henning Nielsen

den fornemme hædersbe
visning, og det blev samti
digt en markering af det 
stop, Henning Nielsen 
havde proklameret i for
bindelse med valgene ved 
årsmødet. Helt forlader 
Henning Nielsen ikke for
bundet. Han varetager nu 
formandsposterne for cen
terudvalget samt ad hoc- 
gruppen vedr. EDB. 
FIRMAIDRÆT har haft 
en samtale med Henning 
Nielsen for at høre, hvilke 
større begivenheder han og 
forbundet har været igen
nem de 14 år, han var med

i forbundets øverste le
delse.
Kort kan det skitseres i 
fem hovedpunkter:
- Københavnerne.
- DFIF på tipsloven.
- Aktivitetsudbygning.
- Centret i Oksbøl.
- Pausegymnastikken. 
Disse fem punkter har alle 
været særdeles omstridte 
sager i forbundets historie.

Københavnerne
- Da jeg som kasserer blev 
valgt ind i det, der den
gang hed hovedbestyrel

sen, var det ca. 2 år forin
den, at københavnerne 
havde forladt Dansk Fir
maidrætsforbund, fortæl
ler Henning Nielsen.
- Jeg erindrer, at der var 
økonomiske årsager til 
opbruddet, idet vi allerede 
dengang søgte om optagel
se på tipsloven. Det ville 
de københavnske firma
idrætsorganisationer ikke 
være med til, da de mente, 
det kunne få konsekvenser 
for deres medlemsskab hos 
DDSG&I, som de også var 
medlem af. Men faktum 
var i hvert tilfælde, at de
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Efter sin afgang fra styrelsesarbejdet i Dansk Firmaidrætsforbund bliver der mere tid til at pleje 
privatlivet. Henning Nielsen ses her med sin kone Bodil Nielsen, der ofte har været pianist ved 
forbundets repræsentantskabsmøder.

udgjorde ca. lA af med
lemskredsen, eller i tal ca.
50.000. Det var noget af 
en stor afgang, men un
derligt nok lykkedes det os 
faktisk hurtigt at komme 
op på samme medlemstal 
igen.
- Det var jo dengang, man 
brugte sit private hjem til 
kontor for forbundet. Vi 
havde ikke noget sekreta
riat, så stuebordet var fle
re gange om ugen omdan
net til kontor. Senere fik vi 
dog et sekretariat i hoved
staden. Det er det, der nu 
ligger i Svendborg. 
Henning Nielsen blev den
gang valgt som kasserer, 
og netop dette job gav ar
bejde, da københavnerne 
forlod forbundet, idet de 
budgetter, der lå til grund 
for udbetaling af tipspenge 
via Indenrigsministeriet, 
var svære at lave, da man 
havde mistet et væsentligt 
antal medlemmer.
- Men det gik nu alligevel, 
fortæller Henning Nielsen. 
Pudsigt nok er der i dag, 
hvor Henning Nielsen for
lader styrelsen, ved at ske 
det, at københavnerne er 
tættere på at komme tilba
ge end nogensinde før, 
idet Dansk Firmaidræts
forbund er ved at etablere 
sin egen firmaidræts
sammenslutning i Køben
havn. Men Henning Niel
sen er ikke i tvivl om, at de 
københavnske firma
idrætsorganisationer, der i 
dag er tilsluttet DDSG&I, 
kan være med i Dansk Fir
maidrætsforbund, til gen
sidig glæde for begge par
ter.
- Nok kan der her være 
nogle økonomiske proble
mer, der skal løses, før et 
samarbejde kan etableres, 
men når Århus i sin tid 
(1985) kunne løsrive sig 
fra DDSG&I, så kan de 
også i København.
- Det er kun et spørgsmål 
om, at klubberne skal be
tale lidt mere end de gør i 
dag, siger Henning Niel
sen.

Tipsloven
- 1977 var et lykkens år for 
os. Da blev forbundet op
taget på tipsloven, takket

være forhenværende og nu 
afdøde generalsekretær 
Ejgon Bertelsen. Hans 
indsats har forbundet me
get at takke for. Skal jeg 
bruge hans ord fra den
gang, set i lyset af, at jeg 
jo havde med pengene at 
gøre i forbundet, så er det: 
Små børn små problemer, 
store børn, store proble
mer, og sådan er det også 
med penge.
- Og det havde han så in
derligt ret i, fortæller Hen
ning Nielsen videre. - Vi 
gik fra ca. 700.000 kr. til 
ca. 4 mili. og forholdet var 
jo så det, at da vi kun hav
de de »små« penge, da 
havde vi ingen problemer 
med at finde ud af, hvad 
de skulle bruges til. Beho
vet var langt større, end 
der var penge til.
Med de mange »store« 
penge blev det pludselig en 
opgave for os at få dispo
neret, således at ingen 
kunne klandre os bagefter. 
Oven i den opgave skal 
man jo stadig lægge, at vi 
var frivillige og ulønnede 
ledere. Det var noget af et 
ansvar.
Aktivitetsudbygning
- En ting vi fik for vore 
mange penge fra Tipstje

nesten, var muligheden for 
at udvide vor konsulenttje
neste, og den er uundvær
lig for os i dag. Jeg husker 
nok, da vi startede med 
Ejgon Bertelsen som den 
første konsulent, hvorle
des opgaverne for ham 
voksede. Der var et behov 
for flere, hvilket jo nu vil 
sige, at vi har fem konsu
lenter, en generalsekretær 
samt seks medarbejdere på 
hovedkontoret i Svend
borg.
På selve aktivitetssiden 
skete der jo også det, at vi 
kunne yde et større tilskud 
til vore bysammenslutnin
ger samt at vi kunne få ud
videt vore motionskam
pagner, siger Henning 
Nielsen. - Tænk sig, før i 
tiden har vi lavet lands
dækkende lotterier for at 
få penge til disse motions
kampagner. Det er vi i dag 
heldigvis fri for. I forbin
delse med disse motions
kampagner vil jeg gerne 
udtrykke min tilfredshed 
med, hvorledes vi via tips
midlerne har kunne sætte 
mere i gang på dette områ
de. Og det, jeg finder er 
virkelig godt, er den måde, 
hvorpå vi bruger pengene. 
Det har altid været sådant, 
at vi gerne var igangsæt

ter, og når tingene selv 
kunne køre, så slap vi og 
flyttede pengene over på 
andre ting. Det er en me
get fin måde at bruge tips
midlerne på.

Centret i Oksbøl
En af de mest omstridte 
begivenheder er forbun
dets kursus- og feriecenter 
i Oksbøl. Det blev også er
hvervet, medens Henning 
Nielsen sad i styrelsen og 
var ansvarlig for pengene. 
Forbedret likviditet i for
bindelse med, at forbundet 
kom kom på tipsloven, var 
med til, at man i 1979 kun
ne købe centret.
På spørgsmålet om, hvor 
vidt der skal ske nye ting, 
efter at repræsentantska
bet i november vedtog at 
beholde centret (der har 
været talt i flere år om at 
afhænde det) fortæller 
Henning Nielsen:
- En af vore vigtigste opga
ver i centerudvalget er at 
skabe motivation og et 
godt arbejdsklima for vort 
personale på centret. Uden 
deres indsats kan vi ikke 
bevare den gode kunde
kreds, og vi oplever i øje
blikket, at belægningen på

Fortsættes side 6
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Fortsat fra side 5 
centret er stigende. Det er 
vel et af de bedste beviser 
på, at centret trives godt. 
Om centrets placering for
tæller Henning Nielsen, at 
han ikke har tanker om at 
det skal flytte til en anden 
del af landet. Uanset hvor 
man flytter hen, vil der 
være transport-problemer. 
Her i Oksbøl er der natur, 
og man har rimelige sam
færdselsmidler i form af 
fly, tog og bus. Og så har 
de fleste jo i dag egen bil.
- En målsætning kunne 
være, siger Henning Niel
sen, at vi fik et center i 
eksempelvis Nordsjæl
land, således at vi her kun
ne holde møder, kurser og 
måske også ferier. Det er 
dog tanker, der ligger godt 
ude i fremtiden, men jeg 
mener, udviklingen gør, at 
det ikke er urealistisk med 
et eller måske to mindre 
centre andre steder i Dan
mark.

Pausegymnastikken
Når Henning Nielsen selv 
skal sige det, så har hans 
tid i firmaidrætten over
vejende været fyldt med 
»succes«, forstået på den 
måde, at tanker og ideer er 
blevet omsat til handling 
og mange mål er herved 
nået.
Men en ting føler Henning 
Nielsen var en fiasko, og 
det var da forbundet i slut
ningen af 70’erne prøvede 
at indføre pausegymna
stikken.
- Vi gjorde en stor indsats 
for at få dette til at slå an 
på de forskellige arbejds
pladser, men det gik bare 
ikke. Måske var folk for 
generte ved at stå ved si
den af hinanden i arbejds
tøj og gøre fem minutters 
gymnastik.
Vi havde også ansat kon
sulenter til at tage rundt på 
arbejdspladserne og intro
ducere pausegymnastik
ken, men lige lidt hjalp 
det. Vore ledere rundt i 
firmaidrætsklubberne har 
åbenbart ikke været moti
veret godt nok.
- Dog glæder det mig, at vi 
endnu på Viborg kommu

nes kasserer- og fogedkon
tor, har enkelte, der dyr
ker pausegymnastikken, 
siger Henning Nielsen, der 
i sit civile job er chef for 
Viborg kommunes kasse
rer- og fogedkontor.
Alt mens vi sidder og taler 
om pausegymnastikken, 
får Henning Nielsen en af 
sine sædvanlige pludselige 
ideer.
- Jeg tror, jeg har fået en 
god idé. Hva’ med at gå i 
et samarbejde med de 
mange lokalradioer, der 
findes i dag. Her i Viborg 
drøner Radio Viborg jo ud 
i æteren på alle arbejds
pladser.
Baggrunden for hans idé 
skal nok ses i lyset af, at 
pausegymnastikken, po
pulært sagt, gik ud af fir
maidrætten og ind i Dan
marks Radio, hvor den 
snart har 10 års jubilæum. 
En anden idé går på, at 
forbundet gennemførte en 
kampagne, rettet mod lan
dets kursus- og konferen
cecentre. Her skulle man 
tilbyde at uddanne én til to 
fra personalestaben til in
struktører i pausegymna
stik, hvorefter disse kunne 
tilbyde deltagerne på kur
ser og konferencer fem mi
nutters gymnastik én til to 
gange om dagen. Et ind
slag, der helt sikkert vil 
gavne mødedeltagerne.

- Det vil i den forbindelse 
være nærliggende, om vi 
startede med at tilbyde 
dette produkt til kursister 
på vort eget center i 
Oksbøl.

På rette vej
Synes Henning Nielsen, at 
pausegymnastikken var 
lidt af en fiasko, så var 
bl.a. de to jubilæer, han 
har været med til, til gen
gæld to hovedbegivenhe
der, der for ham klart 
markerede, at firmaidræt
ten var kommet for at bli
ve og samtidigt var på ret
te vej.
- Da vi fejrede henholdsvis 
25 og 40 års jubilæum, 
følte jeg virkelig fællesska
bet blomstre.
På spørgsmålet om han er 
med, når forbundet i 1996 
fejrer 50 års jubilæum, si
ger han:
- Ja, hvis man giver mig 
lov til at være med i et 
eller andet arbejde inden
for firmaidrætten.
I mellemtiden har han må
ske været blandt stifterne 
til en landsdækkende 
kommunal idrætsorgani
sation, hvilket han for blot 
få dage siden blev opfor
dret til at medvirke til.

Pausegymnastikken i fuld 
gang på Viborg Kasserer- og 
Fogedkontor. Fra venstre 
konsulent i pausegymnastik 
Bente Dahl og Henning Niel
sen.

Foto: Finn Hagedorn, 1977.

Facts om 
Henning Nielsen:
Dansk Firmaidrætsforbund

1972-1977 
Kasserer 
1977-1979 

2. næstformand 
1979-1987

Næstformand og formand 
fo r kontrolkomiteen

Viborg Firmaidræt
1963

Medstifter af Viborg 
Kommunes Idrætsklub 
1967-1976 og 1983-1985 

Formand for Viborg 
Firmaidræt + en lang 
række udvalgsposter 

1985
Formand for fonden 

fo r Astro Idrætscenter 
Æresbevisning:

1979 og 1983 
Nuchel-pokalen 

1981
Viborg By ’s lederpris
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WINDBREAKER
Her har du klassikeren fra New Line 
-  af mange kaldt »verdens bedste 
løbedragt«.
Den superlette windbreaker-løbe- 
dragt er vindtæt og vandafvisende, 
men samtidig temperaturregule
rende og sveden bortventileres, så 
der ikke opstår kondens indvendig. 
Med Windbreaker kan du løbe i al 
slags vejr, -  også om natten. Der er 
naturligvis påsyet reflekser.
Prøv Windbreaker -  og få det opti
male ud af din løbetræning.
Spørg efter New Line »Windbrea
ker« i din sportsforretning.

KVALITET FRA 
INDERST TIL 

YDERST

VERDENS BEDSTE 
LØBEDRAGT
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Idræt i dagtimerne:

Debatten der aldrig kom
Forud fo r  repræsentantskabsmødet sidste år i november proklamerede forbundet, at området 
vedr. Idræt fo r  ledige/Idræt i dagtimerne skulle have en særlig behandling, specielt set i lyset a f 
øgede økonomiske midler, tildelt fra  kulturministeriet. I  øjeblikket har vi hverken debat eller 
penge, og hvad så! FIRM AIDRÆ T har spurgt tre personer, der alle har berøringsflader til 
arbejdet med Idræt fo r  ledige/Idræt i dagtimerne.

Forbundsformand Tage 
Carlsen er af den opfattel
se, at debatten, der aldrig 
kom på repræsentant
skabsmødet, selv om der i 
den mundtlige beretning 
havde været et større ind
læg om emnet, må tages 
som et tegn på, at man tier 
og samtykker omkring den 
måde, der hidtil er blevet 
arbejdet på - altså tilfreds
hed i organisationen.
- Jeg kunne naturligvis 
godt tænke mig noget de
bat, for herigennem at få 
nye synspunkter og menin
ger og ideer frem, siger 
Tage Carlsen.
- Men en ting må man hu
ske på. Vi skal ikke fra 
styrelsen være dikterende 
om, hvad og hvordan man 
skal arbejde lokalt med 
projekterne. Vor opgave 
er af vejledende karakter. 
Initiativerne skal komme 
fra sammenslutningerne

og så skal vi hjælpe, slut
ter Tage Carlsen.
På spørgsmål om, hvad 
det er forbundet kan hjæl
pe med, nævner Tage 
Carlsen bl.a. administrativ 
- og konsulenthjælp. Et 
område, der naturligvis 
koster penge, og i den for
bindelse er Tage Carlsen 
skuffet over Kulturmini
steriets første afslag af 
penge direkte til DFIF. 
Dog er det lykkedes for
manden gennem Idrættens 
Fællesråd at skaffe midler, 
så forbundets sekretariat 
kan bidrage med den nød
vendige indsats, når der 
rettes forespørgsler hertil.

Konsulenterfaringer
Gennem de seneste fire år, 
hvor Dansk Firmaidræts
forbund gennem bysam
menslutningerne, har ar
bejdet med idrætsprojek

DFIF-konsulent 
Torben Laursen.

terne, har der fra samme 
startperiode været tilknyt
tet en konsulent. Den, der 
har størst erfaring er Tor
ben Laursen. Hans arbej
de har, som man ofte yn
der at sige det: været ude i 
marken, altså den, der har 
været med ved tilrettelæg
ning af projekterne, lige 
fra kommunale aftaler til 
selve idrætsafviklingen. 
Hertil er der kommet et 
utal af telefonopgaver, når 
projektledere fra hele lan
det har ringet for at få råd 
og vejledning.
Torben Laursens bud på, 
hvad forbundet kan/bør 
satse på i fremtiden, så der 
fortsat holdes liv i projek
terne, går på:
- Projektledertræf, hvor 
man med en samling af de 
nuværende projektledere 
kan få skabt de rigtige 
rammer for en bred erfa
ringsudveksling, udvikling 
af nye ideer m.m.
- konferencer, der er mål
rettet mod de politiske 
beslutningstagere, og hvor 
indholdet også kan være 
af mere videnskabelig art, 
i form af de undersøgelser

bl.a. Odense Universitet 
har udarbejdet.
- nye projekter, hvor for
bundets opgave indebærer 
etablering af samarbejds
aftaler mellem en bysam
menslutning, og så f. eks. 
FO, Idrætssamvirke, so
cialforvaltning, arbejds
formidling eller hvordan 
man nu i hvert enkelt til
fælde finder det hensigts
mæssigt.
Endelig har vi talt med 
projektlederen i Viborg, 
Lars Urban, der startede 
som leder af Idræt for le
dige ved årsskiftet. For 
ham handler det hovedsa
gelig om områder, hvor 
der kunne hentes inspira
tion. Det drejer sig om 
samling af projektlederne, 
hvor der kunne drøftes en 
række metoder og mulig
heder, når det handler om 
det administrative arbejde 
og PR-arbejdet.

Firmaidrætten er 
repræsenteret i 
følgende projekter 
»Idræt for ledige«:

Helsingør
Fakse
Middelfart
Nyborg
Odense
Svendborg
Tønder
Aabenraa
Esbjerg
Horsens
Kolding
Århus
Viborg
Frederikshavn

Ovennævnte registrering 
er hentet fra forbundets 
sekretariat vedr. »Idræt 
for ledige« pr. 1/1 1987.

Forbundsformand Tage Carlsen tror på arbejdet med idræt i 
dagtimerne: - Forbundet skal hjælpe med administrativt arbej
de samt konsulentassistance.
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Motionsgymnastikken breder sig 
indenfor firmaidrætten
Mange nye idrætsformer oplever vækst indenfor firmaidrætten. I  dette nummer a f Motionsjournalen 
går vi tæt på en a f dem, nemlig motionsgymnastikken. En idrætsform, der har været med hos andre 
organisationer herhjemme i en lang årrække, men som først nu har vundet indpas i Dansk Firma- 
idrætsforbund. Årsagen hertil skyldes formodentlig et pres fra  medlemmerne om at have andre tilbud 
på vinterprogrammet end blot de kendte discipliner som fodbold, håndbold m.fl. - Vi har besøgt 
Horsens Firma Idræt fo r  at få  et indtryk af, hvad de tilbyder deres motionsdamer.

På et punkt adskiller moti
onsgymnastikken sig i 
Horsens Firma Idræt (HFI) 
fra andre steder i landet, 
nemlig ved at det kun er 
kvinder som deltager. Moti
onsgymnastik for mænd er 
på Horsensegnen meget fo

reningspræget, hvilket vil 
sige seriegymnastik med op
visning som mål.
- Det er ikke lige det, jeg 
gerne ville lave i HFI, for
tæller den 21-årige instruk
tør Vibeke Laursen.
- Mine tanker går i retnin

gen af motionsgymnastik, 
hvor man blot kommer og 
er med i den udstrækning, 
man har tid og lyst. Der er 
ikke noget bestemt pro
gram, som skal trænes igen 
og igen, sådan som man 
kender det fra andre for

eninger. Altså det, man for
står ved seriegymnastik. 
Vibeke Laursen, der selv er 
elitegymnast på fjerde år, 
har gode forudsætninger 
for at undervise. Hun har 
dyrket gymnastik siden sit 
sjette år, virket som hjælpe-

1



instruktør i godt tre år og 
deltaget i kurser. En god 
baggrund at vurdere de 
ønsker og behov, deltagerne 
har forventninger til at øvel
serne indeholder.
- Deltagerne skal have fri
hed til at gøre øvelserne, 
som de lyster. De skal selv 
sætte grænser for, hvor me
get de vil yde. Det er et af de 
grundlæggende principper 
hos os, fortæller Vibeke 
Laursen, der fortsætter: - 
Jeg ved, der går personer 
rundt indenfor firmaidræt
ten som gerne vil med til no
get almindeligt motions
gymnastik, og det præger 
vort program. Der er nemlig 
også plads til at man har det 
sjovt.
Alle kan være med, og al
dersspredningen på holdet 
går i denne sæson fra 20-50 
år, og de dyrker alt fra ryt
me-, jazz- til bevægelses
gymnastik. Alt sammen til 
forskellige musikstykker. 
Herudover arbejdes der 
med redskaber som køller, 
bolde og vimpler.
- Det med at blande redska
ber ind i motionsgymnastik
ken gør det lidt mere spæn
dende og alsidigt, og det 
medvirker til, at deltagerne 
bliver lidt mere nysgerrige

og tænker: - Hvad mon vi 
skal lave i aften?
Vibeke fortæller videre, at 
der også arbejdes med yoga. 
Kropslære er vigtigt, mener 
hun, idet der er mange for
dele forbundet med at bruge 
sin krop korrekt. Især i for
bindelse med arbejdsstillin
ger.

Motionsgymnastik 
i Horsens 
Firma Idræt 
Tekst og foto:

Finn Hagedorn
Markedskonsulent 
og redaktør

Samvær - idræt - motion

Her dyrkes der motions
gymnastik 1986/87
Tallene er fra 1. februar, hvor der manglede tal fra syv 
sammenslutninger. Værd er det også at bemærke, at moti
onsgymnastikken kun har været etableret et par år.

Mænd Kvinder
Under Under

Ialt 25 år Ialt 25 år
Randers 27 5
Århus 8
Ringsted 12 6 0
Esbjerg 40 6
Grindsted 18 8 23 23
Posten 21 3
Tolderne 6 0 60 21
DJIF 55 12 2 1
KPA 129 36 41 9
Horsens 22 5 38 12
Kolding 11 3 47 15*
Frederikshavn 100 28
Ålborg 17 1 91 10
Nykøbing F. 30 6
Nyborg 3 35 6
Middelfart 15 0 7 0
*) Gymnastik med svømning
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Større interesse 
end ventet
For kun kr. 25.- kan man 
være med en hel vintersæ
son i motionsgymnastikken i 
Horsens Firmaidræt (HFI). 
Sæsonen starter i september 
og slutter i marts. Er man 
ikke medlem af en firma
idrætsklub under HFI, kan 
man indmelde sig som en
keltmedlem for kr. 50.- i 
årskontingent og så ellers 
lægge de kr. 25.- oveni.
Da Vibeke Laursen sendte 
indbydelser ud i sensomme
ren ’86 var der 75 personer 
som tilmeldte sig.
- Jeg havde faktisk ikke reg
net med ret mange, og hav
de derfor kun lagt beslag på 
en lille gymnastiksal inde i 
midtbyen, men med 75 del
tagere var der ikke plads, 
siger Vibeke.
- Heldigvis fik vi så en time 
hver mandag aften i Ege- 
bjerghallen, men det »ko
stede« så til gengæld 20 del
tagere, der ikke kunne få af
passet at komme de 10 km 
udenfor byen, hvor Ege- 
bjerghallen ligger. Så til 
næste år har jeg bedt om en 
hal inde i Horsens, hvilket 
sikkert kan blive svært.
Der har også været andre 
startvanskeligheder med

motionsgymnastikken, men 
det var før Vibekes tid som 
leder.
For to år siden prøvede HFI 
at få startet noget op, men 
man kunne dengang ikke 
finde en leder til det. 
Heldigvis fandt motionsud
valget på at spørge Vibeke, 
og det har man ikke for
trudt. I starten gik det ud på 
kun at skulle være et for
søgsprojekt, men allerede 
her i første sæson er man 
klar til at omdanne projek
tet til en fast aktivitet, så 
længe der er interesse fra 
medlemmernes side.
Ved at etablere motions
gymnastikken har man sam
tidigt også taget hul på at få 
rettet lidt op på den skæve 
kønsstatistik, der i nøgne tal 
fortæller, at mændene er 
dominerende i antal deltage
re indenfor HFI.
- Nu skal det naturligvis 
ikke forstås sådan, at det 
kun skal være for kvinder, 
fortæller Vibeke. - Jeg har 
planer om at lave mix-hold 
på et tidspunkt, for mænde
ne har lige så stort behov 
for gymnastik som kvin
derne.

En deltager
Astrid Noszczyk, 47 år. 
Industrivirksomheden Che- 
mitalic.
- Det er helt fint det her. 
Tidligere dyrkede jeg gym
nastik i en almindelig 
idrætsforening, men her gik 
det hele tiden på såkaldt se- 
riegymnstik, hvor man slut
ter med opvisning, og det er 
ikke lige mig.
- Jeg er her sammen med 
seks af mine kollegaer fra 
Chemitalic, og vi får rørt 
vores muskler, og det er det, 
vi har behov for.
Til Motionsjournalen for
tæller Astrid endvidere, at 
hun ikke tidligere har dyrket 
idræt, bortset fra lidt skyd
ning i Horsens Firma Idræt, 
hvor hendes mand sidder i 
skydeudvalget.

Familien Laursen går ind for motionsgymnastikken i Horsens 
Firma Idræt. Her er det den kvindelige del. Fra venstre: Alice, 
Vibeke (instruktør) og Birthe Laursen.
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En deltager

Helle Dalhoff, 21 år. Ad
vokatfirmaet Jessen og 
Lenith.
- Motionsgymnastik er det 
første, jeg dyrker indenfor 
firmaidrætten. Og et bevis 
på, at det er godt, er, at jeg 
stadig er med. Ellers var jeg 
holdt op for længe siden. 
Det var en veninde, der fik 
mig med, og jeg synes, det 
er et godt og afvekslende 
program, vi præsenteres 
for. Udover selve gymna
stikken har vi haft en aften 
med forskellige siddestillin
ger, hvilket vi direkte kan 
anvende i vort daglige ar
bejde.

En ekstra oplevelse

Da én 
blev til otte
En historie om,
hvordan redaktøren blev hylet ud a f den

Historien fra begyndelsen.
Jeg sidder i kantinen i Egebjerghallen og interviewer 
Vibeke Laursen, instruktøren for motionsgymnastik
ken i Horsens Firma Idræt.
Vibeke: - Når jeg skal træne mine øvelser til disse 
aftener, tager jeg hjem til mine forældres lejlighed, 
for der er mere plads end hvor ...
- Ja, det er rigtigt nok, lyder det pludselig bag mig.
- Ja, hende der sidder der, siger Vibeke, og peger over 
på hende, der lige havde afbrudt os. - Det er min mor. 
Nå! Det var da hyggeligt, siger jeg og kigger over på 
hende, der havde afbrudt os. - Jeg vidste ikke, du var 
Vibekes mor. Nu forstod jeg pludselig bedre, hvorfor 
hun tidligere på aftenen havde været så interesseret i 
min snak med Vibeke.
- Nå, så du dyrker også gymnastik, spørger jeg pænt 
Vibekes mor, Birthe.
- Ja ja da, siger Birthe, og min mand Bjarne er da 
også med i HFI. Udover at være aktiv sidder han 
også som formand for fodboldudvalget og jeg selv 
passer kantinen m.m. i klubhuset på Hattingvej.
- Jo, svarer jeg og tænker. Det er åbenbart lidt af et 
familieforetagende det her. Forsigtigt (for man ved jo 
aldrig) spørger jeg: - Der er måske flere fra familien 
med?
- Ork ja! Vibeke er et stort smil. - Min mand, Per, 
spiller billard og så hjælper vi mor og far, når der er 
fester på Hattingvej. Og min bror Gert, han er også 
med. Både i bordtennis og på serveringsholdet til 
festerne.
Ah ha, begyndte jeg min næste kommentar. Blot for 
at markere, at jeg gerne ville ind i samtalen igen, men 
før jeg nåede længere, var Birthe der igen: - Hende 
der, sagde hun og pegede på endnu én fra holdet. - 
Det er Alice, Vibekes søster. Og både Alice og hendes 
mand Peter er da også med på holdet, når det går løs 
på Hattingvej.
Nu var jeg faktisk lettere rystet. Her var jeg kommet 
til Horsens, for blot at lave en lille artikel om mo
tionsgymnastikken indenfor Horsens Firma Idræt, og 
så ruller den helt store familieentusiasme for firma
idræt, frem for åbent tæppe.
Jeg rejste mig lidt fra stolen, og halvt i spøg, men 
endnu mere forsigtigt, spurgte jeg: - Der skulle vel 
ikke være flere, der er med, når familie Laursen 
deltager i firmaidrætten.
- Jo! Det var Vibeke.
- Vores hund Jack.
Jeg tror, jeg tabte min kuglepen.
- Jack er vores seksårige schäferhund, der passer på 
mor, når hun er på arbejde i HFI’s klubhus, og den 
passer godt på.
Nu var jeg færdig. Ikke flere spørgsmål til og om 
familien Laursen. Skete det, endte det vel med at jeg, 
uden nogensinde at have vidst det, var i familie med 
dem.
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- Typisk er det sådan, siger 
Lars Urban, at de fleste 
projektledere er sportsud
øvere med en stærk bag
grund på det rent idrætsli
ge. I den forbindelse er det 
vigtigt, at projektlederen 
indeholder lidt af hvert, og 
her kunne tænke mig, at 
der blev gjort mere ud af 
en projektlederuddannel
se. Dog eksisterer der et 
forhold, der holder igen 
på denne, nemlig at de be
vilgende myndigheder i 
dag kun støtter projekter
ne, når det omfatter ledi
ge, hvor jeg mener, at det 
må handle om folk med fri 
tid i dagtimerne, udtaler 
Lars Urban.
I øjeblikket er det sådan, 
at mange projektledere 
kun »ansættes« i en be

stemt tidsafgrænset perio
de, og herefter skiftes ud 
med en anden. Der sker 
bare det, at det forud
gående arbejde falder til 
jorden, og man kan ikke 
forlange, at den næste 
»ansatte« projektleder 
skal kunne arbejde videre 
derfra.
Det må være en første for
udsætning, at idrætsbegre
bet flyttes fra ledige til 
folk med tid i dagtimerne, 
samt at der tænkes lang
sigtet vedr. projektleder
ne.

- Sådanne opgaver tror 
jeg, idrætsforbundene 
skulle satse på, hvilket 
bl.a. er noget, jeg har op
levet FMI gøre, slutter 
Lars Urban.

Projektleder Lars Urban: - Vi skal arbejde for at få ændret 
begrebet Idræt for ledige til Idræt i dagtimerne.

Dansk Firmaidrætsforbunds model 
til projekt »Idræt i dagtimerne«
En styregruppe med repræsentanter fra eksempel
vis FO - kommunen - Samvirkende idrætsorgani
sationer - repræsentanter fra DFIF.
Faciliteter stillet til rådighed af kommunen - hvor 
firmaidrætten har egne lokaler, kan disse måske 
bruges.
Projektleder og instruktør/er, gerne lønnet af 
kommunen, men ikke nødvendigvis.
Projekterne skal køre dagligt, således at den enkel
te hver dag har mulighed for at deltage. 
Aktiviteterne, der tilbydes, har sit udgangspunkt i 
idrætslige aktiviteter med mulighed for andre akti
vitetsformer afhængende af lokale myndigheder. 
Læderarbejde, formning, strikke o.s.v.
En vigtig bestanddel af projektet bygger på mulig
heden for socialt samvær.

Ressourcer:
Konsulentvirksomhed vedr. »Idræt i dagtimerne« 
indgår som en integreret del af konsulenternes ar
bejdsområde.
Koordinering af opgaverne foretages på forbunds
kontoret.
I en opstartsfase kunne konsulentvirksomheden 
være:
Finde egnede ledere, - lokaler, - hjælpe med at 
finde ud af div. støttemuligheder - være behjælpe
lig med information - PR - analyse af behov m.v.
I vedligeholdelsesfasen kan konsulentvirksomhed 
være:
Medvirke til afholdelse af konferencer - støtte in
formationsvirksomheden - udgivelse af blade 
(AKTIV FRITID) være ajour med behovsudvik
lingen m.v.
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Hjemmebaneskydningen 
skal udvikles
Det siger den ny formand fo r  Idrætsafdelingens riffelsektion, 
Kurt Biltoft fra Ringkøbing.

A f  Finn Hagedorn

- Hjemmebaneskydningen 
har ført en lidt hensygnen- 
de tilværelse de senere år, 
og jeg synes, det er på tide, 
at vi får gjort lidt ved 
denne disciplin, siger Kurt 
Biltoft til FIRMAIDRÆT.

Måske ny 
turneringsform?
- Vi er i riffelsektionen an
svarlig for tilrettelægnin
gen og vi må nok konstate
re, at hjemmebaneskyd
ning ikke helt lever op til 
tidligere tiders antal delta
gere, hverken hvad antal 
skytter eller antal sammen
slutninger angår, fortæller 
Kurt Biltoft videre. Han 
fortsætter:
- Vi er dog gået i tænke
boksen og noget af det, 
der måske skal til, er et 
supplement i konkurrence
momentet om at være 
bedst. En idé om at lave en 
bykonkurrence, om hvem 
der procentvis har flest 
deltagere og -points vil 
helt afgjort stimulere in
teressen hos flere sammen
slutninger til at gøre en 
indsats. Det vil også med
virke til et øget fællesskab 
på tværs af de firmaklub
ber, som er med. Deltager
ne kan få en følelse af, at 
hele sammenslutningen er 
et stort hold, der kæmper 
sammen mod andre sam
menslutninger, fortæller 
Kurt Biltoft, der til daglig 
er hjemmehørende i 
Ringkøbing og Omegns 
Firmaidræt. Ideen med et 
tilsvarende pointssystem 
praktiseres med gode re
sultater i Viborg Firma
idræts etapeløb.

Kurt Biltoft, formand for Dansk Firmaidrætsforbunds riffel
sektion, er tilhænger af hjemmebaneskydning. Derfor går han 
sammen med sine sektionsmedlemmer med tanken om nye 
tiltag, der kan medvirke til endnu større interesse og skabe 
bredere sammenhold på tværs af firmaidrætsklubberne i den 
enkelte bysammenslutning.

Foto: Hardy Østergaard, Ringkøbing.

Sådan er det i dag
Hjemmebaneskydning går 
i al simpelhed ud på, at 
man skyder på et bestemt 
sæt skiver på sin hjemme
bane en tilfældig skydeaf- 
ten indenfor perioden 1. 
januar - 1. april.
De specielle skiver bestilles 
via skydeudvalget i sam
menslutningen, der står 
som lokal arrangør, og 
prisen for at være med 
fastlægges også af skyde
udvalget.
Kurt Biltoft oplyser, at 
deltagerprisen varierer fra 
by til by, men typisk ligger 
beløbet mellem 15-30 kr. 
Man kan kun få ét sæt ski
ver, og det er så knald eller 
fald, om man når et godt 
resultat, der giver toppla
cering. Alle skiver returne
res til riffelsektionen, hvor 
der udarbejdes en samlet 
resultatliste indenfor de 
klasser, der er indbudt i. 
De tre bedste i hver klasse 
vinder så en DFIF-plakette 
i henholdsvis guld, sølv el
ler bronze.

Klasseinddelinger
Damer der skyder:
A 192 points eller derover.
B 183 points eller derover.
C Under 183 points.

Herrer der skyder:
A 185 points eller derover.
B 178 points eller derover.
C 170 points eller derover.
D Under 170 points.

NY KLASSE:
Veteraner der skyder:
A 190 points eller derover.
B Under 190 points.
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- I forbindelse med nye 
ideer/tiltag er noget af det, 
vi kan gøre allerede fra 
den næste sæson, at få fle
re indbydelser sendt ud til 
de sammenslutninger, 
hvor vi ved klubberne har 
egne skydebaner, eksem
pelvis Haustrup i Odense 
og Grundfos i Bjerring
bro, siger Kurt Biltoft. - 
Disse klubbaner kan nem
lig også anvendes til hjem
mebaneskydning.
Problemer 
med registrering
I forbindelse med den nu
værende hjemmebane
skydning har riffelsektio
nen et problem. Når der 
bestilles et sæt skiver til 
denne skydning, medføl
ger der en blanket, som i 
udfyldt stand skal medføl

ge skiverne retur til sektio
nen. Problemet består i, at 
en del af disse blanketter 
ikke er hæftet sammen 
med det sæt skiver, som de 
tilhører, og sektionsmed
lemmerne må så - lidt på 
gætterier og lykke og 
fromme - klassificerer og 
registrere. - Det kan ofte 
give forkerte placeringer, 
idet vi konsekvent rykker 
disse »uidentificerede« 
skiver op i højeste klasse, 
siger Kurt Biltoft. Det er 
uretfærdigt, men hvad 
skal vi gøre? Vi kan kun 
opfordre til, at de lokale 
skydeudvalg, der jo står 
som arrangør i deres sam
menslutning, at være mere 
opmærksomme på, at alle 
blanketter er udfyldt og 
hæftet på skivesættene, in
den de sendes til os.

Hjemmebaneskydning i tal
Antal

Sæson Herrer Damer Toal sammenslutninger

71-72 ? ? 7 7
72-73 Over 200 7
73-74 ? ? ? 15
74-75 ? 7 254 14
75-76 198 52 250 12
76-77 348 84 432 19
77-78 183 65 248 14
78-79 294 73 367 17
79-80 166 49 215 14
80-81 ? ? ?
81-82 138 55 193 13
82-83 7 7 7
83-84 301 87 388 20
84-85 144 45 189 13
85-86 156 42 198 13

1971-1975: Oplysninger er hentet gennem FIRMAIDRÆT. 
1980-1981 og 1982-1983:
Ingen resultatliste arkiveret på forbundskontoret.
Oplysningerne udarbejdet af Finn Hagedorn, Bent Vogn og 
Kim Jensen.

Hvorfor et nyt 
pointssystem?
Når der slås til lyd for at 
indføre et nyt og i starten 
supplerende pointssystem, 
skyldes det det faktum, at 
vi i firmaidrætten taler så 
meget om at få flest mu
lige med i vor idræt. 
Kendsgerningen er, at vore 
pointssystemer blot ikke 
afspejler denne holdning. 
Vi præmierer kun de bed
ste uden at tage hensyn til 
den øvrige del, som har 
været med.
Der er i dette eksempel tale 
om en individuel idræts
disciplin, hvor holdbegre
bet indføres i et stort udvi
det begreb, nemlig til at 
omfatte hele sammenslut
ningen som et hold. Det 
kan man da kalde firma
idræt i bedste betydning. 
Det nye pointssystem væg
ter altså både det, at en 
sammenslutning har man
ge med samtidigt med at 
den individuelle indsats 
stadig tæller.

Som man kan se af eks
emplet, er det ikke den 
sammenslutning, der er 
bedst pointsmæssigt, der 
vinder (Svendborg), men 
derimod den sammenslut
ning, der både havde man
ge deltagere og samtidigt 
et pænt gennemsnit (Ha
derslev).
Tilbage står nu naturligvis, 
om såvel riffelsektionen i 
forbundet som sammen
slutningerne rundt i landet 
ønsker et sådant nyt sy
stem. Det er op til dem. Et 
står dog klart: Det nye sy
stem afklarer spørgsmåle
ne i den debat om konkur
rence eller ej. I det nye 
vedkender man, at man 
konkurrerer men efter 
nogle pointssystemer, der 
favoriser fællesskabet på 
tværs af firmaidrætsklub
berne.

Finn Hagedorn.

Eksempel på nyt pointssystem

S k a l a  1 S k a l a  2

Skala- S a m m e n - S a m m e n -

points s l u t n i n g /  A n t a l s l u t n i n g / G e n n e m -
p e r s o n e r s n i t p o i n t s

10 Skive 4 0 Svendborg 1 9 3 .0
9 Ringkøbing 2 9 Varde 191.5
8 Haderslev 25 Fåborg 187 .3
7 Sønderborg 21 Esbjerg 18 6 .4
6 Esbjerg 14 Haderslev 1 85 .3
5 Middelfart 13 Holstebro 18 3 .6
4 Sæby 12 Odense 183.3
3 Holstebro 9 Skive 18 3 .2
2 Fredericia 8 Fredericia 18 3 .0
1 Grindsted 7 Ringkøbing 182.5
0 Svendborg 4 Sønderbog 18 0 .9
0 Odense 3 Middelfart 17 8 .0
0 Fåborg 3 Grindsted 1 7 7 .4
0 Varde 2 Sæby 176.1

Antal personer: Tæller både mænd og kvinder
Gennemsnitspoints.
Skytternes points lægges sammen og divideres med det 
antal personer holdet består af.
Slutstilling
(sammentælling af points opnået i skala 1 og 2)
Placering

1 Haderslev 14
2 Esbjerg 13
3 Skive 13
4 Svendborg 10
5 Ringkøbing 10
6 Varde 9
7 Fåborg 8
8 Holstebro 8
9 Sønderborg 7
10 Middelfart 5
11 Odense 4
12 Sæby 4
13 Fredeicia 4
14 Grindsted 1

Ovenstående eksempel er udarbejdet af Finn Hagedorn på 
baggrund af den officielle resultatliste for individuel deltagelse i 
1985/86.
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20 år 
siden

Firma
idrættens
dag
1967
Den 19. februar 1967 var 
Dansk Firmaidræts For
bunds hovedbestyrelse 
samlet til et møde i Kol
ding. Blandt mange punk
ter på programmet var Fir
maidrættens dag 1967 i 
Randers. Det store stævne 
er så småt ved at tage 
form, og når dette læses, 
vil man være kommet så 
vidt, at indbydelserne er 
ved at komme frem til or
ganisationerne. Man for
søger i år at udvide pro
grammet med skydning, 
idet der netop i Randers er 
stor aktivitet inden for 
denne sportsgren.
På mødet besluttede man 
at nedsætte et stævneud
valg, der skal tage ansva
ret for, at alt klapper, når 
de mange firmaidrætsfolk 
stævner mod Randers i 
weekenden 24.-25. juni. 
Formanden for Randers 
Firma Sport, Jørgen Rii- 
som, blev udvalgets for
mand, medens forbundets 
kasserer, Carsten Søren
sen, blev næstformand. 
Disse supplerer sig herefter 
med et antal udvalgsmed
lemmer, der i de kommen
de måneder vil tage sig af 
alt det praktiske, der skal 
afvikles i forbindelse med 
tilrettelæggelsen af Firma
idrættens dag.

Odense
FKS Odense afholder sit årlige indendørs håndboldstæv
ne i weekenden 11.-12. april i FKS-Hallen for firma
idrætsklubber indenfor Dansk firmaidrætsforbund. 
Stævnet er åbent, og der bliver mulighed for at deltage i 
en dame-, herre- og mixed-række. - Aftenfest lørdag 
med mulighed for overnatning.
Nærmere oplysning på tlf. 09 17 46 06.

Og så blev det pudsedag på Haustrup
Firmaidrætsklubben på Haustrups Fabriker i 
Odense har ca. 700 pokaler, fordelt på fire store pokal
skabe rundt i virksomheden. Det er klubbens bestyrelse, 
der sikrer, at alle pokaler skinner mindst én gang om 
året. Derfor samles man til en årlig pudsedag, hvor 
knofedt er dagens hovedingrediens. På billedet ses (tv.) 
Erling Rasmussen og Ellen Sørensen i arbejde.

Tildelt hæderstegn
I Ringsted Firma Sport 
har to ledere modtaget 
Dansk Firmaidrætsfor
bunds hæderstegn.
Freddie Petersen, 
næstformand.
Carsten Hansen,
Formand for fodbold/ 
indendørs.
Overrækkelsen fandt sted 
på sammenslutningens 
repræsentantskabsmøde 
den 10. fenbruar.

-FO #  DU TIPPER VEL

EDB-kursus
Tid og sted: Fredag den
24., lørdag den 25. april 
1987 i Fredericia. 
Ankomst: Fredag kl.
18,30.
Afrejse: Lørdag kl. 21,00. 
Pris: Kr. 350,-.
Hvem kan deltage 
på kurset?
Kurset henvender sig til le
dere og kontorpersonale 
med intet eller ringe kend
skab til EDB, men som 
godt kunne tænke sig at få 
indblik i, hvordan EDB 
kan anvendes som hjælpe
redskab i foreningsarbej
det.
Kurset indeholder:
Klubregistrering
Medlemsregistrering
Aktivitetsregistrering
T urneringstilrettelæggelse
Bogføring
Tekstbehandling
Tilmeldelsesfrist til Dansk 
Firmaidrætsforbund, Tå- 
singe-Hallen, 5700 Svend
borg, 09 22 55 92, senest 
den 24. marts 1987.

»Slap a ’«
Familieweekend 

med pension

Nyd centrets mange aktivitetsmuligheder 
samt skønne omgivelser.

Rekvirer brochurer med priser og andre praktiske oplysninger. 

DFIF-CENTRET Strandvejen, 6840 Oksbol, tlf. (05) 27 13 11
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Nyt supplement til:

Principiel afgørelse 
vedrørende lokale tilskud
I begyndelsen af 1981 ud
sendte Samarbejdsudval
get mellem amtskonsulen
terne for fritidsundervis
ning og konsulenterne for 
idræts- og ungdomsorga
nisationerne i alt 96 princi
pielle afgørelser vedr. lo
kaletilskudsbestemmelser
ne i henhold til lov om fri
tidsundervisning m.v. - 
kap. II.
Disse afgørelser var truffet 
i perioden 1970-1980 i 
Undervisningsministeriet. 
Enkelte af disse afgørelser 
er ikke længere gyldige el
ler aktuelle og siden er der 
truffet yderligere principi
elle afgørelser indenfor 
dette område.

Det nye supplement, der er 
udarbejdet i samarbejde 
med Undervisningsmini
steriet, indeholder dels op
lysning om, hvilke tidlige
re afgørelser, der skal slet
tes, dels bringes 30 nye af
gørelser fra perioden 
1980-1985.
Det er udvalgets opfattel
se, at de 2 hæfter, der nu 
er udgivet, vil være en let
telse i administrationen af 
disse bestemmelser for så
vel brugere som kommu
nale og amtskommunale 
myndigheder.
Der vil senere blive udar
bejdet samlet stikords
oversigt for begge hæfter, 
der kan anskaffes fra de

DFIF- konsulent Jørgen Ras
mussen er Dansk Firma
idrætsforbunds repræsentant 
i samarbejdsudvalget.
organisationer, der er til
knyttet samarbejdsudval
get, jvf. oversigten på fo
regående side.

Samarbejds
udvalget 
består af:
Dansk Ungdoms 
Fællesråd (DFU)
Dansk Idræts-Forbund 
(DIF)
De Danske Gymnastik- 
og Ungdomsforeninger 
(DDGU)
De Danske Skytte-, 
Gymnastik- og 
Idrætsforeninger 
(DDSG&I)
Dansk Firma
idrætsforbund (DFIF) 
Samrådet af amts- 
konsulenter for 
fritidsundervisning 
Undervisnings
ministeriet 
Kulturuministeriet 
Amtsrådsforeningen 
Kommunernes Lands
forening

Vi »springer ud« i  1987m ed nye tilbud:
a. Udlejning af tombolaer (sikkert overskud)
b. Udlejning af byfestartikler, bl. a. mek. RODEO-TYR, gokartbane, tombola

vogne, flødebollekaster m. m.
c. Salg af skydebaneartikler, fiskedam, gevinster m. m. (kæmpeudvalg i bamser).
d. DK’s største udvalg i bankoartikler, bankoplader, bingomaskiner m. m. til 

billige priser (eget trykkeri).
e. Fremstilling af klubvimpler, emblemer, medaljer, glas/keramikpræmier, 

glas/keramik reklamegaver.
f. Fremstilling af lotterier, lodsedler, julekalendere m. m.

Rekvirer gratis brochure og prisliste. -•'*#e
JØRGENSEN

engros/sport i/s 
REMMERHUS • 6920 VIDEBÆK 
TLF. 07-1755 99 & 07-175348  
(NielsE. Jørgensen privat 07-16 6314)

Vi p3r
iver

13



t)

Leo Frederiksens mindepokal til Morsø leder
Leo Holmstrøm fra Morsø 
Firmasport blev ved 
Dansk Firmaidrætsfor
bunds repræsentantskabs
møde i november 1986 
hædret for sin store leder
gerning indenfor skyd
ning.
Leo Holmstrøm modtog 
Leo Frederiksens minde
pokal, overrakt af forbun
dets formand Tage Carl
sen.
Tage Carlsen kom i sin 
tale ind på den udvikling, 
Leo Holmstrøm gennem 
de seneste 10 år havde 
medvirket til, og resulta
terne, i form af en kon
stant positiv udvikling, var 
heller ikke udeblevet. 
Endvidere fremhævede 
Tage Carlsen, at Leo 
Holmstrøm udover sin le
dergerning indenfor skyd
ning i Morsø Firmasport, 
også her havde tid til at 
hjælpe indenfor badmin
ton, billard og svømning.

Leo Holmstrøm, Morsø Firmasport (tv.) er blevet hædret for sit store arbejde med skydning 
indenfor firmaidrætten på Mors. Det skete på Dansk Firmaidrætsforbunds repræsentantskabs
møde i november 1986. Her ses han sammen med forbundsformand Tage Carlsen.

Formand for EDB-gruppen Henning Nielsen, siddende, under 
en demonstration af, hvad EDB kan hjælpe bysammenslutnin
gerne med.

Nyt fra EDB- 
arbejdsgruppen

Der skal lyde en tak til alle 
sammenslutninger, der har 
været meget flinke til at 
aflevere de udsendte spør
geskemaer. Vi er nu oppe 
på en besvarelsesprocent 
på 95 efter at de sidste be
svarelser er indløbet.
Men vi er blevet opmærk
somme på et enkelt pro
blem, som vi vil advare 
imod.
Til enhver EDB-maskine, 
der anskaffes, følger der et 
såkaldt styresystem med. 
Gruppen vil gerne advare 
imod, at der anskaffes ma
skiner med andre styre
systemer end dem, man

kalder »CPM« evt. 
»CCPM«. Eller de IBM- 
anvendelige »PC-DOS« el
ler »MS-DOS«-systemer. 
Hvis man står overfor en 
nyanskaffelse og ikke selv
disponerer over eksperti
sen til at vurdere anskaf
felsen, så kontakt for
bundskontoret, som kan 
etablere en forbindelse til 
arbejdsgruppen, der gerne 
vil være behjælpelig med 
at vurdere evt. nyanskaf
felsesplaner.
Kun på denne måde kan 
man være sikker på, at en 
evt. fremtidig støtte fra 
forbundet bliver mulig.
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Politikerud
talelser om 
LOTTO-spil til 
idrætten
- Indførsel af et lottospil 
vil aldrig kunne udkonkur
rere de mange landsdæk
kende lotterier, hvor de 
humanitære organisatio
ner henter en stor del af 
deres indtægter. Men det 
er vigtigt, at disse organi
sationer bliver tilgodeset, 
så de ikke lider tab. Det 
kan ske ved at stille en el
ler flere spilledage om året 
til rådighed for hver af or
ganisationerne, så de i det 
mindste sikres samme ind
tægt, som de har i dag. 
Venstres folketingsgruppe 
har allerede givet et klart 
ja til et lottospil, men med 
den klare forudsætning at 
eksempelvis Kræftens Be
kæmpelse, Hjerteforenin
gen, Grænseforeningen, 
Røde Kors ikke må lide 
tab.

Helge Sander, Venstre.

f )
Spørgsmål til skattemini
steren fra Flemming Jen
sen, idrætspolitisk ordfø
rer for de konservative, 
vedr. nye spilleformer i 
tipstjenestens regi.
Svar:
- Jeg er ved at nedsætte et 
udvalg, som skal se på lot
to. Jeg synes, vi skal have 
en drøftelse med de berør
te institutioner. Principielt 
har jeg den opfattelse, at 
når folk vil spille og der
med betale afgift til stats
kassen, en afgift, som sta
ten kan bruge til at støtte 
en række gode, velbegrun
dede formål, som ikke di
rekte har plads på vores 
finanslov, så kan jeg ikke 
se, hvorfor man fra det of
fentliges side skulle lægges 
hindringer i vejen for det. 
Skatteminister Isi Foighel, 

Konservative.

Husk
underskriften
I forbindelse med bl.a. 
AKTIV FERIE på centret 
i Oksbøl oplever man, at 
den, der indsender en til
meldingskupon IKKE har 
fået underskrift fra den 
bysammenslutning, man 
er medlem af gennem fir
maidrætsklubben.
Man SKAL have denne 
underskrift, ellers kommer 
kuponen retur, hvilket 
medfører, at andre op
tager pladsen, og man 
kommer ikke med.
Da det netop nu er tid at 
bestille sommerferie for 
hele familien på centret, er 
det vigtigt at være op
mærksom på forholdet 
vedr. underskriften.

-fh
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an Andersen,
dgade 16, 2. tv.,
'700 Brønderslev.
'If. 08 82 49 92
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orben Laursen,
Sammel Kongevej 48, 
200 Åbenrå.
If. 04 62 72 86
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yngevænget 8,
800 Nyborg 
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g redaktør

inn Hagedorn,
ennebakken 289, 
800 Viborg.
If. 06 67 31 91

IFirmaidræt j

På grund af pladsmangel vil en detaljeret omtale 
af de seneste begivenheder i forbindelse med 
den 6. Europa-Sportsfestival først være med i 
næste nummer af FIRMAIDRÆT, men et billede 
af et offentligt transportmiddel, nemlig en spor
vogn, som skal bringe deltagerne fra sted til 
sted, synes vi skulle med denne gang. Vi er 
nemlig sikre på, at det i sig selv bliver en af 
oplevelserne i Wien. Indtil da, ha’ det godt, og 
god tur med de endelige tilmeldinger.

Bent Vogn/Finn Hagedorn.
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Postbesørget blad 
(1535 Ap.V.)

Abonnement og adresseændringer 
sker ved henvendelse til:
DFIF, Tåsinge-hallen, 5700 Svendborg. 
Tlf. 09 22 55 92.

D
Lokal
redaktøren

Viborg:
Enkeltmedlemsskab
indført
En af de væsentlige ting, 
der er sket inden for Vi
borg Firmaidræt er, at der 
ved sidste repræsentant
skabsmøde bev vedtaget at 
gå over til enkeltmedlems
skab pr. 1. januar 1988. 
Selve medlemskabet i Vi
borg Firmaidræt er stadig 
på klubbasis, men hvert 
enkelt medlem registreret 
og får et medlemskort, og 
dette vil forhåbentligt 
give en nærmere tilknyt
ning til Viborg Firma
idræt. I hvert fald vil re
gistreringen blive korrekt 
overfor Dansk Firma
idrætsforbund og de kom
munale myndigheder.

H.C.

f>

Hvorfor klage over 
dagen i dag - den 
kommer aldrig igen.

-fh

Hillerød:
Nye love
Bestyrelsen havde fremlagt 
forslag til en gennemgri
bende revision af forenin
gens love og forslagene 
blev alle vedtaget efter 
(selvfølgelig) en god og 
saglig debat.
Det betyder, at foreningen 
nu kan optage enkeltmed
lemmer, hvilket igen bety
der, at vi må betragtes som 
en åben forening.
Vi har altid betragtet os 
som en åben forening, 
men de kommunale myn
digheder har gjort gælden
de, at vi med vores hidtidi
ge love var en »paraply-

Brønderslev:
67spillere med i billard ...
Da turneringen for indivi
duel billard startede i ja
nuar var det med 67 til
meldte spillere. Der er 
også i år 7 forskellige ræk
ker, hvor spillerne er ind
placeret efter det aktuelle 
gennemsnit fra holdturne
ringen i ’86. Der ventes 
nogle gode jævnbyrdige 
dyster i de mange kampe, 
der skal dystes om det 
grønne bord, og vi kom
mer helt frem til den 25. 
maj, inden de sidste kam
pe er afviklet. Der spilles 
fast på ugens første fire af
tener, og føler man behov 
for en lille opstrammer af 
spillet, kan der trænes 
hver lørdag formiddag.

eh

organisation« og som føl
ge deraf ikke var berettiget 
til kommunale tilskud og 
ikke var berettiget til tilde
ling af hal- og banekapaci
tet i forhold til vores med
lemstal.
Alle disse hindringer skulle 
nu være ryddet af vejen og 
vi kan forhåbnentlig gå en 
lysere fremtid i møde, især 
på de fronter, hvor det har 
knebet med haltildelingen. 
Den fremmøde forsamling 
tilsluttede sig bestyrelsens 
ønske om en kontingent
forhøjelse og kontingentet 
udgør herefter 300 kr. pr. 
firma og 150 kr. pr. en
keltmedlem pr. år.

Tommy Marcher.
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